

鄢东 **YAN Dong**

中国商务部副部长

Vice Minister, Ministry of Commerce of The People's Republic of China

鄢东,经济学硕士,现任商务部副部长、党组成员。历任商务部人事司 副司长、中国国际经济技术交流中心主任、商务部世界贸易组织司司长兼 中国政府世界贸易组织通报咨询局局长、中国人民对外友好协会副会长、 党组成员。

Mr. YAN Dong is Vice Minister of Commerce of China. Prior to his current position, Mr. Yan served as Vice President of The Chinese People's Association for Friendship with Foreign Countries (CPAFFC). He was Director General for WTO Affairs of Ministry of Commerce, Director General of China International Center for Economic and Technical Exchanges, and Deputy Director General for Human Resources of Ministry of Commerce. Mr. Yan holds a master's degree in economics.



约翰娜·希尔 Johanna Hill

世贸组织副总干事 Deputy Director-General, WTO

希尔,2023年11月起担任世贸组织副总干事,在国际贸易领域拥有超 过25年的经验。此前,她曾担任CA Trade Consulting Group圣萨尔瓦多办 事处的管理合伙人,为企业提供国际贸易和外国直接投资相关问题的咨 询。希尔还曾担任萨尔瓦多经济部副部长,负责贸易政策的实施、双边自 由贸易协定的谈判和多边谈判。在被任命为副部长之前,她在经济部担任 过不同职位,包括贸易政策司司长、副司长等。她拥有哥伦比亚大学国际 与公共事务学院国际经济政策硕士学位和塔关茨大学学士学位。

Ms Johanna Hill began her role as Deputy Director-General in November 2023. She is a trade expert with more than 25 years' experience in international trade. Previously, she held the position of Managing Partner of the San Salvador Office of CA Trade Consulting Group, where she advised firms and small and medium-sized enterprises (SMEs) on issues relating to international trade and foreign direct investment. Other roles have included Executive Director of El Salvador's Chamber of Telecommunications and member of the Board of Directors of Banco Azul. Ms Hill has also served as Vice Minister of Economy, where she was responsible for the conduct and implementation of trade policy, negotiations of bilateral free trade agreements and multilateral negotiations. Prior to her appointment as Vice Minister, she occupied different positions within the Ministry of Economy, including Deputy Director and Director for Trade Policy. She holds a master's degree in International Economic Policy from the School of International and Public Affairs, Columbia University, New York, and a Bachelor's degree from Tufts University in Medford, Massachusetts.



汪荣明 **Wang Rongming**

上海对外经贸大学校长

President, Professor Shanghai University of International Business and Economics (SUIBE)

汪荣明,现任上海对外经贸大学校长,理学博士、教授、博士生导师。 在加入上海对外经贸大学之前,汪荣明先生曾在2014至2019年期间担任 华东师范大学副校长,分管外事、科研等工作。2002至2014年期间,他曾 历任华东师范大学统计系主任、金融与统计学院院长。汪荣明先生的职业 生涯始于安徽师范大学数学系的教学工作。汪荣明先生先后担任国务院 学位委员会第七届、第八届统计学科评议组成员,中国现场统计研究会副 理事长,教育部高等学校统计学类专业教学指导委员会副主任委员,中国 国际贸易学会副会长,北京大学、华东师范大学教育部重点实验室学术委 员会委员,上海市人民政府决策咨询研究基地汗荣明工作室首席专家,上 海市第十六届人民代表大会财政经济委员会委员。汪荣明先生在安徽师 范大学获得理学学士学位,在安徽师范大学完成在职研究生学习并申请 获得北京师范大学理学硕士学位,在华东师范大学获得理学博士学位。

Wang Rongming is now the President of Shanghai University of International Business and Economics (SUIBE). He is also a Doctor of Science, Professor and Doctoral Supervisor. Prior to joining Shanghai University of International Business and Economics, Mr. Wang Rongming served as Vice President of East China Normal University (ECNU) from 2014 to 2019, where he was in charge of foreign affairs and scientific research, etc. He was appointed the head of the Department of Statistics and the Dean of the School of Finance and Statistics at ECNU from 2002 to 2014. Mr. Wang Rongming began his career as a teacher in the Department of Mathematics at Anhui Normal University. Mr. Wang Rongming served successively as a member of the 7th and 8th Discipline Review Group (Statistics) of the Academic Degrees Committee of the State Council, vice chairman of the Chinese Association for Applied Statistics, vice-chairperson of Steering Committee for Guidance in Teaching in Higher Education Institutions (Statistics), vice chairman of China Association of International Trade, a member of the Academic Committee of the Key Laboratory of Ministry of Education of Peking University and East China Normal University. He is also the chief expert of Wang Rongming's Studio, a decision-making and consulting research base under the Shanghai Municipal People's Government. Mr. WANG Rongming was newly appointed as a member of the Finance and Economy Committee of the 16th Shanghai Municipal People's Congress. Mr. Wang holds a Bachelor of Science from Anhui Normal University, Master of Science from Beijing Normal University and Doctor of Science from East China Normal University



郭鹏 **Guo Peng**

河南省郑州航空港经济综合实验区 (郑州新郑综合保税区)党工委副书记、 管委会副主任

Executive Director, Zhengzhou Airport Economy Zone Administrative Committee

郭鹏,毕业于美国波士顿大学比较政治经济学专业,哲学博士,曾任 共青团河南省委副书记, 焦作市委常委、修武县委书记, 焦作市委常委、常 务副市长,现任郑州航空港经济综合实验区党工委副书记、管委会副主 任。郭鹏先生在枢纽经济、产业发展领域理论实践经验丰富,以"枢纽+开 放"体系下"港产城园"一体化融合发展为路径,强化郑州航空港全球供应 链节点功能,有力助推郑州一卢森堡"空中丝绸之路"建设。

Peng Guo, Ph.D. in Comparative Political Economy from Boston University, formerly served as Deputy Secretary of Henan Provincial Committee of the Communist Youth League; Member of the Standing Committee of the CPC Jiaozuo Municipal Committee and Party Secretary of Xiuwu County; and Member of the Standing Committee of the CPC Jiaozuo Municipal Committee and Executive Vice Mayor of Jiaozuo. He currently serves as Deputy Secretary of the CPC Working Committee of Zhengzhou Airport Economy Zone (ZAEZ) and Executive Director of ZAEZ Administrative Committee. With profound theoretical and practical expertise in hub economy and industrial development, Dr. Guo spearheaded a cohesive master plan under the "gateway hub" development strategy, effectively synergizing transport hubs, industries, professional parks, and the aerotropolis. His leadership and efforts have significantly enhanced the ZAEZ's position as a pivotal node in the global supply chain and accelerated the advancement of Zhengzhou-Luxembourg "Air Silk Road".



代开乐 Carlo D' Andrea

中国欧盟商会副会长、上海分会董事会主席

Vice President/Chairman of Shanghai Chapter Board, European Union Chamber of Commerce in China

代开乐,先后就读于特拉莫大学、巴塞罗那大学、LUISS大学、南京师 范大学,获硕士学位。2009年加入中国领先律师事务所,担任管理合伙人、 律师。2013年创办意大利德恩瑞律师事务所,担任创始人及管理合伙人、 律师至今。2016年创建DP集团,担任总裁至今。2012年加入中国欧盟商 会,自2012年-2014年担任中国欧盟商会南京分会主席,2014年起至上 海分会工作,历任上海分会副主席、主席直至2021年。自2021年5月起任 中国欧盟商会全国副主席。2023年5月再次当选全国副主席、上海分会主 席。

Carlo D'Andrea holds a master's degree, having studied at the University of Teramo, the University of Barcelona, LUISS University, and Nanjing Normal University. In 2009, he joined a leading law firm in China as a managing partner and lawyer. In 2013, he established D'Andrea & Partners Legal Counsel, an Italian law firm, where he has served as the founder, managing partner, and lawyer since its inception. In 2016, he founded DP Group, where he continues to serve as President. Carlo became involved with the European Union Chamber of Commerce in China in 2012, first as the Chairman of Nanjing Chapter (2012-2014), then transitioning to the Shanghai Chapter, where he served as Vice Chairman and Chairman until 2021. Since May 2021, he has held the position of National Vice President. In May 2023, he was re-elected as Vice Chairman of the National Committee and Chairman of the Shanghai Chapter.



崔凡 Cui Fan

对外经济贸易大学国际经贸学院教授 中国世界贸易组织研究会首席专家

Professor in International Trade, University of International Business and Economics (UIBE), China Chief Economist, China Society for WTO Studies

崔凡,对外经济贸易大学国际经贸学院教授、博士生导师、海南研究 院首席专家、国际贸易规则研究院(前海)首席专家;中国世界贸易组织研 究会首席专家;商务部经贸政策咨询委员会全球价值链专家组专家;财政 部国际财经研究专家工作室专家执行牵头人;北京大成律师事务所高级 顾问;中国国际经济贸易仲裁委员会仲裁员。中国外运股份有限公司独立 董事。英国伦敦政治经济学院经济学博士、国际商法法学硕士。

Cui Fan, Professor in International Trade, School of International Trade and Economics (SITE) of the University of International Business and Economics (UIBE), China; Chief economist, China Society for WTO Studies; Member of advisory committee on Global Value Chains, Ministry of Commerce, China; Acting lead expert of expert committee on world economy and finance, Ministry of Finance, China; Senior consultant, Beijing office of Dacheng law firm; Arbitrator, China International Economic and Trade Arbitration Commission (CIETAC); Independent director, Sinotrans. Prof.Cui holds a PhD in economics and an LLM in international business law, both from London School of Economics and Political Science (LSE)



鞠建东 Ju Jiandong

清华大学五道口金融学院讲席教授 清华大学五道口金融学院国际金融 与经济研究中心(CIFER)主任

Chair Professor at PBC School of Finance in Tsinghua University, Director of Center for International Finance and Economic Research (CIFER)

鞠建东,清华大学五道口金融学院讲席教授,教育部长江学者,清华 大学五道口金融学院国际金融与经济研究中心(CIFER)主任。研究领域集 中于国际贸易、国际金融和产业组织,在American Economic Review、 Journal of International Economics, Journal of Monetary Economics 等国际一流学术期刊上发表多篇论文,曾获2020年教育部第八届高等学 校科学研究优秀成果奖(人文社会科学)著作论文奖经济学类一等奖, 2021年被北京市教育委员会认定为"北京高校优秀专业课(公共课)主讲 教师",研究成果被评为清华大学2023年最受师生关注的年度亮点成果, 其主讲的"中美贸易争端和全球化重构"课程入选第二批"国家级一流本 科课程",被评为"清华大学精品课程""北京高校优质本科课程",2024年 10月出版《大国竞争与世界秩序重构》。

Ju Jiandong, Chair Professor at PBC School of Finance in Tsinghua University, Changjiang Scholar awarded by the Ministry of Education, Director of Center for International Finance and Economic Research (CIFER). He focused his research on International Trade, International Finance and Industrial Organization. His work has been published in American Economic Review, Journal of International Economics, Journal of Monetary Economics and other journals. He received 2020 Ministry of Education 8th award for outstanding scientific research in economics and 2021 Excellent teacher in Beijing University by Beijing Municipal Education Commission. In 2023, the achievements of Ju Jiandong's team were selected as one of Tsinghua University's most notable highlights of the year, garnering significant attention from faculty and students. His course, "China-US Trade Dispute and Globalization Re-Architecture" not only made it into the second batch of "National First-Class Undergraduate Courses" by the Ministry of Education but was also awarded "Tsinghua University Distinguished Course", "High-Quality Undergraduate Course at Universities in Beijing". His new book, "The Great Power Competition and the World Order Re-Architecture," published in October 2024.



伯纳德·霍克曼 **Bernard Hoekman**

欧洲大学研究所教授

Professor, European University Institute

伯纳德·霍克曼教授现为意大利佛罗伦萨欧洲大学研究所罗伯特·舒 曼高级研究中心全球经济学主任及兼职教授、经济政策研究中心研究员、 阿拉伯国家、土耳其和伊朗经济研究论坛高级研究员、英国包容性贸易政 策中心成员。他毕业于鹿特丹伊拉斯姆斯大学,并在密歇根大学获得经济 学博士学位。他于2024年获得欧洲研究委员会资助,用于开展"诸边一体 化协议与非经济目标"研究项目。此前他曾担任世界银行国际贸易部主任 和发展研究部研究主任、关贸总协定秘书处经济学家、巴黎政治学院访问 学者等职位。

Professor Bernard Hoekman is currently the Director of Global Economics at the Robert Schuman Centre for Advanced Studies of the European University Institute in Florence, Italy, where he also serves as a part-time professor. He is a Research Fellow at the Centre for Economic Policy Research (CEPR), a Senior Fellow at the Economic Research Forum for the Arab Countries, Turkey and Iran, and a member of the UK Trade Policy Observatory. He graduated from Erasmus University Rotterdam and holds a Ph.D. in Economics from the University of Michigan. In 2024, he received a European Research Council (ERC) grant for his project "Plurilateral Integration Agreements and Non-Economic Objectives." Previously, he served as Director of the International Trade Department and Research Director of the Development Research Group at the World Bank, as well as an economist in the GATT Secretariat and a visiting scholar at Sciences Po Paris.

分论坛 PARALLEL SESSION



宋泓 Song Hong

中国社会科学院经济研究所研究员 Senior Fellow of Institute of Economics, Chinese Academy of Social Sciences

宋泓,现为中国社会科学院经济研究所研究员,中国社会科学院研究生院教授,博士生导师,主要从事外国直接投资、国际贸易、经济发展和美国经济方面的研究,在《经济研究》、《管理世界》、《改革》、《世界经济》、《国际经济评论》、《世界经济与政治》、《当代亚太》、《国际贸易》和China and world Economy等专业学术期刊上发表学术论文80多篇。

Dr. Song Hong, Senior Fellow of Institute of Economics (IE) of Chinese Academy of Social Sciences (CASS), Professor of Gradual School of CASS. His study focuses on trade, investment, development issues, and published more than 80 papers in economic journals.



黄鹏 **Huang Peng**

上海市开放战略研究中心主任,研究员 Director of Shanghai Institute of Open Economy (SIOE), Research Professor

黄鹏,现任上海市开放战略研究中心(上海WTO事务咨询中心)主任, 研究员。多年来,聚焦于经济全球化趋势和多边贸易体制等领域研究,全 面参与中国自由贸易协定谈判研究支持工作,主持完成30余项商务部、财 政部、工信部等国家部委课题。著有《世界经济再平衡下的国际经贸规则 重构》《基于货物贸易的贸易运行监控研究》,主持翻译《贸易与自由》,并 在核心刊物上发表多篇学术论文。

Huang Peng, Research Professor, is Director of the Shanghai Institute of Open Economy (Shanghai WTO Affairs Consultation Center). He has long focused on trends in economic globalization and the multilateral trading system. He has been deeply involved in research and technical support for China's FTA negotiations and has led more than 30 research projects commissioned by national ministries, including the Ministry of Commerce, Ministry of Finance, and Ministry of Industry and Information Technology. He is the author of Reconstruction of International Economic and Trade Rules under Global Economic Rebalancing and Research on Trade Operation Monitoring Based on Trade in Goods, and led the translation of Trade and Freedom. He has also published academic papers in leading journals



易小准 Yi Xiaozhun

中国商务部原副部长

Former Vice Minister of Commerce of China

易小准先生拥有丰富的世界贸易和经济学经验,曾先后担任中国商 务部副部长、中国驻世界贸易组织大使(2011年至2013年)和世贸组织副 总干事(2013年10月至2021年3月)。在中国加入世贸组织谈判中,他是重 要谈判代表之一,为中国加入世贸组织做出了多方面的贡献。他在众多自 由贸易协定谈判中发挥了重要作用,包括中国第一个自贸协定中国一东 盟自贸协定。

Yi Xiaozhun served as Deputy Director-General of the WTO between 1 October 2013 and 31 March 2021. He has extensive experience in world trade and economics, both as a senior government official and subsequently as China's ambassador to the WTO. He represented China as a key negotiator in China's WTO accession process, making an important contribution to the negotiations. Prior to becoming China's ambassador to the WTO in 2011, Mr. Yi was China's Vice Minister of Commerce in charge of multilateral and regional trade negotiations and cooperation. Besides his contribution to China's WTO accession, he played a leading role in negotiating numerous free trade agreements (FTAs), including the China-ASEAN agreement, China's first FTA.



亚历杭德罗・哈拉 Alejandro Jara

智利前驻世贸组织大使 Former Ambassador of Chile to the WTO

亚历杭德罗·哈拉,智利大学法学学士,加州大学伯克利分校法学硕 士。他长期在智利外交部任职,先后担任驻关贸总协定代表团法律顾问、 双边和多边经济事务司司长、智利APEC高级官员、与哥伦比亚、秘鲁、厄 瓜多尔、中美洲、加拿大、墨西哥和韩国谈判自由贸易协定谈判代表、国际 经济关系总干事等多个职务。2000年至2005年,出任智利驻世贸组织大 使。2005年至2013年,担任世贸组织副总干事。2013年至2016年,在King & Spalding律师事务所(日内瓦)担任高级法律顾问。亚历杭德罗·哈拉现 为智利Vásquez Urra Abogados律师事务所合伙人;智利大学国际问题研 究所、墨西哥学院、智利大学和海德堡大学国际法、投资、贸易和仲裁硕士 项目教授;多方临时上诉仲裁安排仲裁员;Punta del Est智库、多边主义 之友小组(FMG)创始人。

Alejandro Jara P., lawyer from the University of Chile and with postgraduate studies at the School of Law at the University of California at Berkeley. He was an official of the Chilean Foreign Service until 2005, holding several positions such as Counselor in the Delegation to the GATT, Director of Bilateral and Multilateral Economic Affairs, Senior Official of Chile to APEC, negotiator of free trade agreements with Colombia, Peru, Ecuador, Central America, Canada, Mexico, South Korea, Director General of International Economic Relations. From 2000 to 2005, he served as Chile's Ambassador to the WTO in Geneva, and subsequently as Deputy Director-General of the WTO from 2005 to 2013. Between 2013 and 2016, he was Senior Counsel at King & Spalding in Geneva. He later became a Partner at the Chilean law firm Vásquez Urra Abogados. Mr. Jara is also a Professor at the Institute of International Studies of the University of Chile, at the Colegio de México, and in the Master's Program in International Law, Investment, Trade, and Arbitration jointly offered by the Universities of Chile and Heidelberg. He serves as an Arbitrator in the Multi-Party Interim Arrangement (MPIA) among a group of WTO members. He is the founding member of both the Grupo Punta del Este (PEG) and the Friends of Multilateralism Group.



卢先堃 Xiankun Lu

瑞士日内瓦智库"多边主义之友小组" (FMG)创始人兼总裁

Founder&CEO of Friends of Multilateralism Group

卢先堃,曾在中国常驻世贸组织代表团工作,现担任日内瓦智库"多 边主义之友小组"(FMG)的创始人和总裁及日内瓦策科中心执行主任。卢 教授同时在多个中国和欧洲大学及智库担任兼职教授或高级研究员,包 括中国世界贸易组织研究会、上海WTO事务咨询中心、中国对外经贸大学 及瑞士意大利语区大学(USI)等。他在国内外多家杂志和刊物上就世贸组 织、中国经贸政策、中国改革开放及对外关系等发表诸多文章并参与一些 专著的撰写,并经常接受中外媒体采访。

Professor Xiankun Lu is a former senior trade diplomat of China. He currently serves as the Founder and CEO of the Geneva-based think tank Friends of Multilateralism Group (FMG) and the Managing Director of LEDECO Geneva. Professor Lu holds positions as adjunct professor or senior research fellow at several Chinese and European universities and think tanks, including the China Society for WTO Studies, the Shanghai WTO Affairs Consultation Center, the University of International Business and Economics (China), and the Università della Svizzera italiana (USI) in Switzerland. Professor Lu has published numerous articles in domestic and international journals and publications on topics such as the WTO, China's trade and economic policies, China's reform and opening-up, and foreign relations. He has also contributed to several academic books and is frequently interviewed by both Chinese and international media outlets.